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دادگاه بلژیک اعلام کرد
 تعلیق موقت انتقال 

اسدا... اسدی به ایران 
دادگاه تجدیدنظر بروکسل روز جمعه 
با صدور حکمی دولت این کشور را از 
... اسدی دیپلمات ایران،  انتقال اسد ا
موقتا به حالت تعلیق درآورده است. 
دادگاه برای نقض این حکم مبلغ ۵۰۰ 
هزار یورو جریمه تعیین کرده است. مقرر 
شده است که روز چهارشنبه، جلسه 
استماعی برگزار شود که دولت بلژیک 
 .. . دلایل اضطراری بودن انتقال اسدا
اسدی را توضیح دهد. این تحول در حالی 
صورت می گیرد که دو روز پیش، بعد از 
بحث ها، کشاکش ها و مخالفت گروهی 
از نمایندگان، پارلمان بلژیک معاهدۀ 
استرداد متقابل مجرمین با ایران را به 
تصویب رساند. این طرح با ۷۹ رأی موافق، 
۴۱ مخالف و ۱۱ رأی ممتنع به تصویب 
پارلمان رسید. ایرنا نوشته است: با این 
حال به نظر می رسد که گروه های مخالف 
برای کشدار کردن موضوع و خارج کردن 
آن از دست قوای مجـریه و ارجاع آن 
بـه زمین قـوه قضائیـه بلژیک به تکاپو 
افتاده اند.  این در حالی است که 2۹ تیر 
سخنگوی وزارت خارجه ایران درباره 
تصویب موافقتنامه انتقال محکومان میان 
ایران و بلژیک و آزادی اسدا... اسدی نیز 
بیان کرد: درباره اسدا... اسدی جمهوری 
اسلامی ایران مواضع خود را بار ها اعلام 
کرده است. ناصر کنعانی اضافه کرد: بحث 
موافقتنامه های قضائی اعم از استرداد 
مجرمان و... یا همکاری های مربوط به 
مباحث کیفری و مدنی میان کشور ها یک 
موضوع عادی است. سخنگوی وزارت امور 
خارجه تاکید کرد: ایران و بلژیک تعداد 
قابل توجهی از این نوع موافقتنامه ها را با 
کشور های گوناگون امضا کرده اند و انعقاد 
این موافقتنامه ها برای همکاری های 
دوجانبه عادی و شناخته شده است. 
بازداشت  اینکه  به  اشاره  با  کنعانی 
دیپلمات ایرانی یک فرآیند غیرقانونی 
و نقض فاحش کنوانسیون ۱۹۶۱ وین 
بوده است، خاطرنشان کرد: درخواست 
ما از دولت بلژیک این است که دیپلمات 
ایرانی را به سرعت آزاد و خسارت وارده را 
جبران و نسبت به بدعت گذاشته شده در 
نقض مصونیت دیپلمات ها مسئولیت خود 

را قبول کند. 
  اسدی کیست

اسدا... اسدی دیپلمات ایرانی سفارت 
جمهوری اسلامی در اتریش ۱۱ تیرماه 
سال ۱۳۹۷ درحالی که ایام تعطیلات 
خود را در نزدیکی شهر آشافنبورگ 
واقع در ایالت بایرن آلمان می گذراند، با 
حکم جلبی که توسط دولت بلژیک در 
اتحادیه اروپا صادر شده بود دستگیر شد. 
بعد از دستگیری اسدی که دبیر سوم 
سفارت ایران در اتریش بود، دولت این 
کشور با لغو مصونیت دیپلماتیک موجب 
شد تا آلمان وی را به بلژیک مسترد 
کند و اکنون بیش از دو سال است که 
در زندانی در این کشور به سر می برد. 
28 خرداد »کاظم غریب آبادی«، معاون 
امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بشر به تشریح آخرین وضعیت 
پرونده »حمید نوری« و »اسدا... اسدی« 
پرداخت. دبیر ستاد حقوق بشر در مورد 
پرونده »اسدا... اسدی«، گفت: »ایشان 
از مصونیت دیپلماتیک برخوردار است؛ 
بازداشت ایشان در آلمان و نگهداری ۱۰۱ 
روزه اش در وضعیت نامناسب مغایر با 
حقوق بین الملل، حقوق بشر و کنوانسیون 
۱۹۶۳ وین ناظر بر روابط کنسولی بود.« 
غریب آبادی افزود: »انتقال آقای اسدی به 
بلژیک و حکمی که علیه وی در این کشور 
صادر شد، نیز چنین شرایطی داشت و ما 
آن دادگاه را دادگاهی کاملا غیرقانونی 
و ناعادلانه در این زمینه می دانیم.« وی 
عنوان کرد: »من روز دوشنبه گذشته 
)2۳ خرداد( نامه ای را به کمیسر عالی 
حقوق بشر فرستاده و از ایشان خواستم 
در این پرونده مداخله کند؛ زیرا ما شاهد 
نقض های گسترده حقوق بشری علیه 
آقای اسدی در آلمان و بلژیک هستیم؛ 
این اتفاق نباید می افتاد و ما خواهان 
آزادی هرچه سریع تر آقای اسدی و جبران 
خسارت هستیم؛ ما این درخواست را در 
بالاترین سطح به مقام های بلژیک اعلام 
کردیم و به پیگیری های خود نیز هم در 
حوزه قضائی، هم در ستاد حقوق بشر و هم 
از طریق وزارت امور خارجه و در سطوح 

دیگر ادامه می دهیم.«

انتقاد نمایندگان به شیوه 
اجرای امنیت اجتماعی

در پی اجرای طرح امنیت اجتماعی و 
طرح انتقاداتی در این زمینه تعدادی از 
نمایندگان در صفحات شخصی خود در 
توییتر به این موضوع واکنش نشان دادند. 
سید احمد آوایی نماینده دزفول و عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
نوشت: »ارشاد با اجبار قابل جمع نیست.«  

آرمان ملی – مطهره شفیعی: حامیان دیروز 
صدا و سیما لباس رزم بر تن کرده و خواستار 
تعطیلی برخی شبکه های این رسانه هستند مانند 
کیهان. این رسانه با اعتراف به ریزش مخاطبان 
صداوسیما خبر داد که در آینده ای نزدیک دو 
شبکه تلویزیونی به علت ریزش مخاطب تعطیل 
خواهند شد. بر اساس این گزارش، شبکه های 
تلویزیونی »شما« و »ایران کالا« به علت ضعف 
در جذب مخاطب، تعطیل خواهند شد. کیهان 
همچنین از وضعیت نامناسب شبکه »سلامت« 
نیز خبر داد و اعلام کرد که به این شبکه نیز اخطار 
داده شده است تا فکری به حال مخاطبانش 
بکند، چراکه ممکن است به زودی این شبکه نیز 

حذف شود. 
  فقط ما خوبیم!

اما چرا صداوسیما با این شرایط مواجه شده 
است؟ ۱۷ مهر سال گذشته بود که مراسم 
معارفه پیمان جبلی به عنوان رئیس سازمان 
صداوسیما برگزار شد. او در این مراسم بیش 
از همه بر لزوم تحول در صداوسیما اصرار 
داشت و به »هویت محوری و عدالت گستری« 
تأکید کرد. اولین اظهارنظرهای رسمی رئیس 
جدید صداوسیما هم مورد توجه اهالی رسانه 
و کارشناسان قرار گرفت که در آنها گفته بود 
»صداوسیما به عنوان مصداق واقعی رسانه 
مردمی، رسانه کسانی خواهد بود که صدایشان 
به جایی نمی رسد.« اما هیچگاه مشخص نشد 
او از کدام بخش جامعه سخن می گوید که 
صدایشان به جایی نمی رسد و تا به امروز کدام 
صداها را پخش کرده که تاقبل از این به جایی 
نمی رسیده است! جبلی باید به خاطر بیاورد که 
روزی هم گفته بود: » اگر صداوسیما سرجای 
خودش نشسته باشد هیچ مسئولی حق ندارد 
چُرت بزند و نسبت به مسائل مردم بی تفاوت 
باشد.« آیا اظهارات آن روز او با شرایط امروز 

همخوانی دارد؟ در شرایطی جبلی امروز با 
نارضایتی هایی از عملکرد صداوسیما مواجه 
است که باید به خاطر بیاورد چه نقدهایی به 
مدیران سابق صداوسیما داشت به عنوان نمونه 
عنوان کرد که »موضوع عادل فردوسی پور در 
زمان من اتفاق نیفتاد« اما امروز این سوال 
مطرح است که چرا خودش برای بازگرداندن 
فردوسی پور کاری نکرد. جبلی تصور می کرد با 
به  کارگیری برخی نیروهایی که می توانند ضربه 
گیر صداوسیما شوند، سبب افزایش مخاطبان 
صداوسیما از طریق تبلیغات نیروهای انقلابی 
شود و در همین راستا یک ماه و نیم پس از 
انتصاب جبلی، جلیلی هم به میدان آمد. فردی 
که از مدت ها قبل نامش به عنوان همراهِ رئیس 
جدید صداوسیما، به گوش می رسید. وحید 
جلیلی، برادر سعید جلیلی است و در حکمی 
که از جبلی گرفت به عنوان قائم مقام رئیس 
صداوسیما در امور فرهنگی و دبیر ستاد تحول 
در این سازمان معرفی شد. جلیلی هم نتوانست 

بر مخاطبان صداوسیما بیفزاید . جالب اینجاست 
که کیهان هم چنین به جبلی انتقاد کرده بود: 
»برنامه هایی را برای پخش از آنتن تهیه و تولید 
کنند که مورد قبول و تایید مردم انقلابی باشد و 
این امر می طلبد که فضایی در صداوسیما شکل 
گیرد که برنامه سازان جوان و انقلابی و همچنین 
نیروهای با تجربه دلسوز انقلاب در این فضا وارد 
شوند و با مشارکت و همراهی مردم در تحول 
جدید سازمان صداوسیما سهیم و مشارکت 

داشته باشند.«
  تلاش های ناکام جبلی 

کوتاهی  فاصله  به  جبلی  نمی شد  تصور 
از مدیریت بر صدا و سیما اینچنین با مشکل 
کاهش مخاطب مواجه شود بنابراین برای رفع 
این چالش از  هر اقدامی دریغ نمی کند که نمونه 
بارز آن تلاش برای تعطیلی شبکه های خانگی 
است.  او برای بی اثر کردن این آثار مدعی شده 
بود: » در بخش نمایش خانگی در دولت قبل 
فیلم ها و سریال هایی مجوز گرفته اند، که وقتی 

فیلمنامه شان را می خوانیم، دچار حیرت می شویم 
چه برسد به اینکه این آثار ساخته شوند، در چنین 
شرایطی مسئولین سازمان سینمایی و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی با نگاه ارزشی و انقلابی 
مجبورند فیلم هایی را اکران کنند که ذاتاً با آن 
همسو نیستند.« بسیاری از کارگردانان به این 
اظهارات واکنش نشان دادند مانند مصطفی 
کیایی که نوشت: » جناب آقای جبلی، خوش به 
حال مان که شما هستید و بر ما نظارت می کنید. 
کمتر از چند ماه دیگر، حاصل کار شما و تیم تان 
نه تنها در رادیو و تلویزیون کشور بلکه در عرصه 
نمایش خانگی و پلتفرم ها را خواهیم دید. نتیجه 
سلیقه فرهنگی شما و همفکران تان اتفاق امروز 
صدا و سیما است؛ روزگاری در اوج دوران جنگ 
و موشک و توپ و آژیر قرمز، تنها خاطرات ما 
عروسک ها و سریال ها و برنامه های خاطره انگیز 
صدا و سیما بود، اما حالا کجاییم؟ بچه های مان 
پای برنامه های ماهواره ای و کارتن های روز 
دنیا هستند و جوانان مان سریال های دانلودی 
می بینند. در این چند سال هم که به لطف شبکه 
نمایش خانگی و پلتفرم ها با همه معایب و مزایا، 
خانواده ها از پای ماهواره ها به سمت تولیدات 
داخلی رفته اند، باز با زدن برچسب تکراری مبتذل 
و مستهجن، قصد نابودی آن دارید.« بیژن بیرنگ 
کارگردان باسابقه در پاسخ به اینکه پیشنهادش 
به مدیران جدید تلویزیون و معاون جدید سیما 
چیست؟ تصریح می کند: »پیشنهادم این است 
که اگر این کاره نیستند، استعفا بدهند و بروند. با 
پیشنهاد، کسی کاری یاد نمی گیرد!« اکنون ساترا 
در نقش بازوی جبلی به ایفای نقش می پردازد 
تا با ممانعت از پخش تولیدات پر مخاطب از 
شبکه های اجتماعی به مخاطبان صداوسیما 
بیفزاید که به نظر نمی رسد توفیقی داشته باشد و 
در نهایت شبکه های صداوسیما به تدریج تعطیل 

می شوند. 

عزت ا... یوسفیان ملا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
رای دادگاه بلژیک موقتی است

  قانون استرداد محکومین در بلژیک استثنا ندارد
  سابقه رد قانون استرداد محکومین در ایران 

وجود ندارد
آرمان ملی- پورحسین: پس 
از اینکه پارلمان بلژیک قانون تبادل 
زندانیان با ایران را تصویب کرد، 
به نظر می رسد که یک دادگاه در 
بروکسل با صدور حکمی، استرداد 
دیپلمات ایرانی زندانی در این کشور 
را موقتا ممنوع اعلام کرده است. دادگاه تجدید نظر بروکسل 
روز جمعه با صدور حکمی، استفاده از هر امکانی توسط قوه 
مجریه کشور بلژیک برای تحویل اسدا... اسدی، دیپلمات 
ایرانی به تهران را ممنوع کرد. اسدا... اسدی که پیش از 
این به عنوان دیپلمات در سفارت ایران در اتریش فعالیت 
داشت، در یک فرآیند کاملا غیرقانونی و نقض فاحش 
کنوانسیون وین بازداشت شد و در سال 2۰2۱ میلادی 
از سوی دادگاهی در یکی از شهرهای بلژیک، به 2۰ سال 
حبس محکوم شد. اتفاقی که سبب شد تا جنبه های سیاسی 
پرونده پررنگ تر شود و جنبه های حقوقی این رویداد کمتر 
مورد توجه قرار گیرد. اتفاقی که شاید با تصویب قانون 
استرداد محکومین شکلی دیگر به خود گیرد. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با عزت ا... 
یوسفیان ملا، تحلیلگر ارشد حقوق بین الملل و نماینده ادوار 

مجلس داشته است که در ادامه می خوانید. 
  قانون استرداد محکومین چه جنبه هایی دارد و 

به چه شکل میان ایران و بلژیک به تصویب رسید؟
ایران قانون استرداد محکومین را با بسیاری از کشورها 
به امضا رسانده است و این مساله صرفا محدود به بلژیک 
نیست. طبق مصوبه استرداد مجرمین می توان قوانین 
بین الملل را که طبق عمل متقابل پایه گذاری شده است، 
به شکل بهتری اجرا کرد. قوانین بین الملل مانند قوانین 
داخلی کشورها نیست که مواد مشخص و معینی داشته 
باشد و الزام آور باشد. به همین علت ضرورت دارد تا کشورها 
بین خود تفاهم نامه هایی به امضا رسانند تا بتوانند به 
صورت منظم در قبال رویدادها تصمیم گیری کنند. 
در تمام کشورهای جهان اصل بر این است که بتوان 
محکومین را مبادله کرد زیرا در خصوص متهمان گفته 
خاصی وجود ندارد. بعضا شاهد هستیم که به صورت 
موردی برخی متهمان مبادله می شوند اما در قوانین 
کشورها در خصوص محکومین نظر داده شده است. قانون 
استرداد محکومین بر همین اساس در ابتدا در مجلس های 
کشورها به تصویب می رسد و پس از آن الزام آور و اجرایی 
می شود. در این میان برخی کشورها که چند مجلس دارند 
باید به تصویب عالی ترین مجلس کشور محکوم کننده 
برسد تا بتوان دولت براساس آن عمل کند. در ایران پس 
از اینکه دولت لایحه استرداد محکومین با دولت دیگری 
امضا کرد، آن را به صورت لایحه به مجلس ارائه می دهد تا 
به تصویب مجلس برسد. در این میان شورای نگهبان نیز 
اعمال نظر می کند تا با قانون اساسی کشور مغایرتی نداشته 
باشد. تاکنون موردی نبوده که دولت چنین لایحه ای به 
مجلس ارائه دهد و تصویب نشود. در بلژیک نیز دولت این 
لایحه را ارائه داده و به تصویب پارلمان بلژیک رسیده است. 
  آیا در تصویب قانون استرداد محکومین، 

انگیزه خاصی میان کشورها وجود داشته است؟
مشخصا توافق قانون استرداد محکومین جنبه های 
سیاسی و انگیزه های خاص خود را دارد که مشخصا این 
قابلیت را دارد تا طرفین به اهداف و انگیزه های خاص 
خود برسند. بلژیک علاوه بر اینکه یک کشور مستقل 
است اما ضمن اتحادیه ای مستحکم به نام اتحادیه اروپا 
تعریف می شود و حتی مرکزیت این اتحادیه نیز در 
بلژیک مستقر شده است به همین علت ملاحظاتی نیز در 
تصمیم گیری های خود دارد اما با این وجود قانون استرداد 
محکومین با ایران را به امضا رسانده است که اهمیت 
موضوع را دوچندان کرده است. فشارهای بین المللی و 
رسانه ای زیادی بر مجلس بلژیک وارد شد اما باز هم اثرگذار 
نبود. پارلمان در بلژیک یک نهاد بالادستی است و به علت 
اینکه شورایی فراتر از پارلمان وجود ندارد، در این زمینه 
برای آنها مشکلی ایجاد نشد. در بلژیک جرائم به چند دسته 
تقسیم می شود و این مساله مطرح شده بود که آیا بلژیک 
ذیل این توافق جرم خاصی را استثنا کرده است که جواب 
آن منفی است. در قانون استرداد محکومین نمی توان هیچ 
جرمی را استثنا دانست و بلژیک نیز به صورت مطلق قانون 
استرداد محکومین با ایران را تصویب کرده است و برای آن 
استثنایی قائل نشده است. در صورتی می توان استثنا قائل 
شد که از ابتدا میان دو کشور ذکر شده باشد که چه مواردی 
استثناست. قانون مصوب پارلمان بلژیک علی الاطلاق 
است و جرمی مستثنی نشده است. در همین راستا ایران و 

بلژیک می توانند هر محکومی را استرداد کنند. 
  رای دادگاه بلژیکی ناظر به چه مواردی صادر 

شده و مانع بازگشت دیپلمات ایرانی می شود؟
دادگاه های بلژیک اختیاراتی دارند که می توانند با 
استفاده از آن برخی قوانین را موقتا در مواردی خاص 
متوقف کنند. آنچه دادگاه بلژیک در خصوص دیپلمات 
ایرانی استثنا قائل شده است یک رأی موقت است و 
نمی تواند به صورت دائمی مانع استرداد دیپلمات ایرانی 
شود. دادگاه بلژیک مجری قوانینی است که پارلمان بلژیک 
تصویب می کند و به همین علت نمی تواند به صورت دائمی 
ناقض آن باشد. دادگاه بلژیکی یک قرار موقت صادر کرده 
تا دیپلمات ایرانی به کشور ایران و سایر کشورها مسترد و 
منتقل نشود. دادگاه بلژیکی به صورت کوتاه مدت دیپلمات 
ایرانی را از مبادله منع می کند و احتمالا نیز علت آن نیز این 
است که فشارها در این خصوص کاهش یابد و پس از آن در 
موردش تصمیم گیری شود. باید توجه داشت که فارغ از 
مسائل سیاسی ایران با سایر کشورها چندین مرتبه چنین 
تبادل هایی دارد و امری طبیعی است و دادگاه بلژیک برای 
آرام کردن اوضاع صرفا قرار موقتی صادر کرده است. دادگاه 
بلژیک در خصوص شخص اظهارنظر کرده و در خصوص 
تفاهم ایران و بلژیک اظهارنظری نکرده است. پس از مدتی 
این قرار موقت در بلژیک ملغی می شود و می توان کلیه 

محکومین را ذیل این قانون به کشور بازگرداند. 

  
 مردم 

تکیه گاه اصلی 
اصلاح طلبان هستند

 حساسیت 
 به روابط 

ایران و روسیه 

  
 ایران 

 متعلق به همه 
ایرانیان است 

ایران برای همه ایرانیان شعار ماندگار جریان اصلاحات 
است. فعال سیاسی این جناح گفت: مسئولان می توانند 
نقاط ضعف و قوت را بررسی کنند و کشور را از این 
مشکلات اقتصادی که پیدا کرده نجات دهند. باید تا 
فرصت وجود دارد استفاده کنیم همان طور که گذشتگان 
وضعیتی را درست کردند که هنوز هست. حسین کاشفی 
گفت: باید از سیاه و سفید کردن دست برداشت ما در یک 
ملک مشاع به نام ایران زندگی می کنیم که متعلق به همه 
است.  این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: چرا امروز  
برخی از جوانان ما راهی خارج می شوند و کشور خودشان 

را ترک می کنند؟ 

روابط ایران با روسیه برای برخی کشورها از حساسیت زیادی 
برخوردار است. رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
اخیرا نسبت به نزدیک شدن ایران و روسیه واکنش نشان داده و 
گفته »ایران باید بین احیای برجام و ایستادن کنار روسیه یکی 
را انتخاب کند.« اسماعیل کوثری، نماینده تهران در مجلس در 
واکنش به این اظهارنظر رابرت مالی گفت: آمریکایی ها همیشه 
دست پیش را می گیرند که پس نیفتند. آنها خیال می کنند، 
الان نیز همان وضعیت بعد جنگ جهانی دوم بر جهان حاکم 
است و آمریکا قدرت بلامنازع جهان محسوب می شود بنابراین 
آمریکایی ها همیشه می خواهند با کشورها تحکمی برخورد 

کنند. 

بدون شک مردم مهم ترین رکن تصمیمات جریان اصلاحات 
هستند. یک چهره سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اینکه مردم 
تکیه گاه اصلی اصلاح طلبان هستند و این جریان فقط می تواند 
با تکیه و رأی مردم قدرت اظهار وجود داشته باشد، ابراز 
عقیده کرد: مردم هم بعد از تجربه های مختلفی که در گذشته 
داشته اند و بارها به دعوت چهره های تاثیرگذار اصلاح طلب پای 
صندوق آمدند، حضور پیدا کردند تا شاید گشایشی در امور 
ایجاد شود.  محسن میردامادی افزود: به نظرم اصلاح طلبان در 
شرایط خوبی به سر نمی برند و بسیاری از جوانان اصلاح طلب 
به این باور رسیده اند که اصلاح پذیری وجود ندارد و انگیزه 

چندانی که در عرصه اصلاح طلبی فعال باشند، نیست. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: دولت سیزدهم با شعارهای 
اقتصادی پا به عرصه گذاشت و از صحبت ها درباره حل سه روزه 
مشکل بورس تا ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال و... صحبت ها و 
وعده هایی بود که دولتمردان به مردم می گفتند. البته به تبع اینکه با 
روی کارآمدن هر دولت جدید هوای تازه ای در جامعه ایجاد می شود 
و به واسطه تغییر سیاست ها می توان به بهبود شرایط امیدوار بود؛ 
این انتظار می رفت که با روی کارآمدن دولت سیزدهم این اتفاق 
رخ دهد و شرایط اقتصادی نسبت به سال های پیش بهتر شود. 
اما گذشت زمان نشان داد که حداقل در این قریب به یک سال از 
روی کارآمدن دولت نباید چندان چشمداشتی نسبت تغییر وضع 
موجود و حل مشکلات اقتصادی داشت. مگر اینکه اتفاقات ویژه ای 
رخ دهد و با تصمیمات کارشناسی شده تر شرایط از حال فعلی به 
وضع مطلوب تغییر یابد. حال باید دید با توجه به شرایط  معیشتی 
در جامعه و گره در کار احیای برجام؛ دولت چه استراتژی برای حل 

این مشکلات اتخاذ خواهد کرد. 
  2 دستور کار برای بهبود شرایط اقتصادی

یک سال از روی کارآمدن دولت سیزدهم به ریاست آیت ا... 
رئیسی می گذرد و طی این یک سال شاهد عملکردهای 

مختلفی از سوی دولتمردان در حوزه های مختلف 
بوده ایم که شاید در برخی حوزه ها نیز اقدامات و 
عملکردهای بسیار خوبی به انجام رسیده باشد. اما 

نکته اینجاست که به سنت مألوف پیشین که در همه 
دولت ها مسبوق به سابقه است جامعه صرفا به 

عملکرد اقتصادی دولت می  نگرد و اگر این 
عملکرد مثبت باشد بقیه عملکردهای 
دولت را می توان به طور جداگانه مورد 
بحث و بررسی قرار داد؛ اما اگر عملکرد 
دولت ها تحت هر شرایطی از تحریم ها 
گرفته تا برخی ناکارآمدی های داخلی 
و سیاست ها و تصمیمات کلی به سمت 
و سویی نرود که شرایط نسبتا مطلوب 
اقتصادی را فراهم سازد دیگر جامعه 
شاید به دنبال عملکرد دولت در سایر 
حوزه ها نرود. از همین جهت نیز بود که 
دولت آیت ا... رئیسی از همان ابتدای کار 

با رویکردها و برنامه های اقتصادی دولت را 

در اختیار گرفت و انتظار این بود که با برنامه های مدون و دقیقی که 
مطرح و بیان شده دولت بتواند حداقل در سال اول شرایط اقتصادی 
را تا حدی متعادل کند و با تلاش برای احیای برجام و برداشتن 
تحریم ها کم کم تاثیرات شکوفایی اقتصادی ناشی از برداشته 
شدن تحریم ها در جامعه مشاهده شود. اما شرایط آنطور که باید 
پیش نرفت و چه در ماجرای انتخاب وزرا و به ویژه تیم اقتصادی 
دولت؛ چه در سیاست ها و برنامه های اقتصادی و مهم تر از آن چه 
در نوع نگرش در حوزه سیاست خارجی و خاصه در مساله مذاکرات 
احیای برجام وضعیت به نحوی شد که امروز در اولین سالگرد 
روی کارآمدن دولت سیزدهم جامعه منبعث از افزایش قیمت ها و 
وضعیت اقتصادی نامطلوب؛ با مشکلات معیشتی بسیاری دست و 
پنجه نرم می کند. البته دولت برای بهبود شرایط اقتصادی به سراغ 
کارهای زیربنایی رفت و جراحی اقتصادی را در دستور کار قرار داد 
تا بدین ترتیب بتواند شرایط مطلوب اقتصادی را برای جامعه فراهم 
کند؛ غافل از اینکه در شرایط تحریمی جراحی اقتصادی چندان 
معنا ندارد و معمولا اصلاحات اقتصادی در شرایط ثبات انجام 
می گیرد تا فشار کمتری به جهت اقتصادی و معیشتی به جامعه 
وارد  آید. اما دولت فکر می کرد با افزایش نرخ یارانه ها می تواند این 
مساله را حل کند که در نهایت دیدیم این اتفاق زودتر از آنچه فکرش 
می شد موج نارضایتی ها را دوباره بر انگیخت. آنچه مسلم است دولت 
برای حل مشکلات معیشتی جامعه باید دو مساله را در دستور کار 
قرار دهد؛ نخست اینکه به کمک نخبگان و خبرگان اقتصادی برنامه 
مدون و کاملی برای برون رفت از شرایط موجود تدوین کند و 
دیگر اینکه فارغ از جناح بندی های مرسوم سیاسی از افراد 
کارآمد تر ،متخصص و متعهد در حوزه  های مختلف به 
ویژه در تیم اقتصادی دولت استفاده کند که راندمان 
کاری و کارآمدی ها افزایش یابد. به مجموع این 
مسائل اگر تلاش هدفمند برای احیای برجام را نیز 
اضافه کنیم می توان امیدوار بود که در آینده ای نه 
چندان دور شاهد وضعیت اقتصادی عادی رو به 
مطلوب خواهیم بود و میزانی از رضایتمندی را در 

جامعه مشاهده خواهیم کرد. 
  فرافکنی در مشکلات پسندیده نیست

یک فعال سیاسی اصولگرا در ارتباط با بحث 
جراحی اقتصادی و اختلافات دولت و مجلس 
اظهار داشت: کار حذف ارز ۴2۰۰ تومانی کار بسیار 

سنگین و خطیری بوده و شاید دولت به همه ابعاد آن درست نگاه 
نکرده برخی افراد را نگاه کرده و برخی را نگاه نکرده است. این 
کاری بود که باید انجام می شد هرچه این کار به تاخیر می افتاد 
سخت تر می شد. محمدرضا باهنر گفت: خدا مرحوم آیت ا... هاشمی 
رفسنجانی را رحمت کند. سال ۷۶ می خواست تعدیل اقتصادی را 
کامل کند و می گفت می خواهم تمام قیمت های یارانه ای را حذف 
کنم چون به تورم ۴۹ درصدی خوردیم. آن زمان ما در مجلس 
بودیم و نگذاشتیم این کار را انجام دهد. شاید هم مقصر ما بودیم 
که نگذاشتیم و سرعت این کار را گرفتیم اما این کار باید از همان 
موقع انجام می شد. حالا برخی می خواهند بگویند این کار انجام 
شده اما مقصر ما نیستیم. مجلس می گوید دولت خواست این کار 
را کند دولت هم می گوید نخیر مجلسی ها می خواستند. وی افزود: 
اینکه بخواهیم مشکلات را گردن هم بیاندازیم و فرافکنی بکنیم، 
در یک حکمرانی مطلوب مسموع نیست و گردن هم انداختن 
پسندیده نیست. بعد یک عده می گویند بانیان وضع موجود. وی 
افزود: دولت آقای روحانی ۴، ۵ سال تورم را کنترل کرد و در آخر این 
تورم ترکید و روی۴۴ درصد رفت ببینید این باید برای ما هشدار 
باشد زمان آقای هاشمی ما تورم ۴۹ درصدی داشتیم، دوره دوم 
آقای احمدی نژاد تورم ۴۴ و ۴۵ درصدی، دوره دوم آقای روحانی 
هم همین طور بود. باید متوجه شویم که اقتصاد کلان ما مشکل دارد 
و هیچ یک از دولت ها مقصر نیستند. اگر بخواهیم گردن همدیگر 
بیندازیم که بانیان وضع موجود تورم ۴۴ درصدی تحویل دادند؛ 
حالا شماها می خواهید چه کار کنید؟ می  خواهید آن را روی۷ 
درصد بیاورید؟ همین هم راه حل دارد من نمی گویم راه حل ندارد اما 
جراحی خیلی سختی می خواهد و همین مسائل پیش می آید.  دبیر 
کل جامعه اسلامی مهندسان در خصوص مشکلات اقتصادی کشور 
و تاثیر تحریم ها تصریح کرد:  در زمان دولت آقای احمدی نژاد و 
روحانی گفتم که ۳۰ تا ۳۵ درصد مشکلات کشور مربوط به برجام و 
تحریم ها است و ۶۰ درصد هم به ناکارآمدی های داخلی خودمان باز 
می گردد. الان نمی خواهم درصدی تعیین کنم اما حتما اگر برجام 
حل شود در زندگی مردم و اقتصاد ما موثر است. اما ما در بازی برد 
باخت شرکت نمی کنیم، در بازی باخت باخت هم شرکت نمی کنیم. 
بازی باید برد برد باشد. مذاکره یعنی باید یک امتیازی داد و یک 
امتیازی گرفت. مذاکره نوعی معامله است نمی شود که محکم آدم 
سر جایش باستد و بگوید من در این نقطه ایستاده ام و همه باید به 
سمت من بیایند. مشخص است که این مذاکره به نتیجه نمی رسد. 

»آرمان ملی« راهکارهای حل مشکلات کشور را بررسی می کند

انداختن مشکلات به گردن دولت های قبلی راه حل نیست
 محمدرضا باهنر:  فرافکنی در مشکلات پسندیده نیست

شبکه های صداوسیما در آستانه تعطیلی؟

حامیان دیروز جبلی در صف نخست مخالفانش 


